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چون به باور او: «ترامپ شخصیتی نیست که بخواهد با مذاکراتی 
غیرعلنی، توافقی را به سود یک طرف به نتیجه برساند». لذا این 
چهره سیاسی اذعان دارد: «تهران باید به شکل شفاف تر و با عزم 
جدی تری وارد مذاکرات شــود؛ چراکه در شرایط کنونی وضعیت 
خطیــر اقتصادی و معیشــتی مردم ضــرورت آغاز گفت وگوهــا را پررنگ تر 

می کند».
البته ابطحی متذکر می شــود: «در وضعیت جاری هم هیچ فردی نقشه 
راهی برای بهبــود وضعیت اقتصادی مردم بدون انجــام مذاکره و حصول 
توافق و بدون توجه به شرایط دیپلماتیک و سیاست خارجی ندارد. به همین 
دلیل هر راهی برای کاهش فشار معیشتی جامعه از مسیر مذاکره می گذرد». 
در ادامــه ایــن گپ و گفت، عضو مجمــع روحانیون مبارز بــه تکذیب دیدار 
امیرسعید ایروانی و ایلان ماســک هم اشاره دارد و معتقد است: «اگرچه از 
منظر تهران این دیدار تکذیب شــده است، اما جا دارد که چنین دیداری برای 
آغاز گفت وگوها در دســتور کار قرار بگیرد». زیرا از منظر این فعال سیاســی 
اصلاح طلب: «فردی چون ایلان ماســک، اولا یک چهره سیاســی نیســت، 
دوم آنکــه از مهره های پرنفــوذ در دولت دونالد ترامپ اســت که می تواند 
مســیر مذاکرات درســت و مناســبی را با دولت جدید آمریکا ترسیم کند». و 
ســوم آنکه به گفته ابطحی: «ایلان ماسک اساســا یک آمریکایی نیست که 
محدودیت هــای داخلی نظام در رابطه با مذاکرات بــا مقامات آمریکایی را 
داشــته باشــد». اگرچه چهره سیاسی اصلاح طلب از پاســخ به سؤالات در 
مورد شــخص علی لاریجانی اجتنــاب می کرد، امــا در ادامه گفت وگویش 
با «شــرق» و درباره شــائبه آغاز مذاکرات توســط علی لاریجانی یا بازگشت 
ایشان به دبیری شــورای عالی امنیت ملی بر این باور است: «آقای لاریجانی 
همواره جــزء گزینه هایی بودند که در خصوص آغاز مذاکرات یا انتخاب دبیر 
شــورای عالی امنیت ملی، اسمشان مطرح بوده اســت». با وجود این عضو 
مجمــع روحانیون مبارز با نگاهــی نه چندان خوش بینانه متذکر می شــود: 
«حتی در صورت تحقق این امر تجربه سال های گذشته نشان داده است که 

جریان هایی در داخل همواره این تلاش ها را ناکام گذاشته اند».
در ســایه آنچه  عنوان شد، فعال سیاسی اصلاح طلب این نکته کلیدی را 
هم متذکر می شــود و می گوید: «انجام هرگونه مذاکره ای خارج از چارچوب 
وزارت امور خارجه، پیگیری سیاست خارجی بدون ابزار است» که در نهایت 
به باور او: «به نتیجه نمی رسد». چون به گفته ابطحی: «ابزارهای دیپلماسی 
و مذاکــره در اختیــار وزارت امور خارجه اســت». بااین حــال عضو مجمع 
روحانیــون مبارز به برخی اعتراضــات، انتقادات، کارشــکنی ها و مزاحمت  
رادیکال هــای داخلی هم ورود می کند و به گفته او: «مشــکل اصلی حضور 
این جریان های رادیکال نیســت، کما اینکه در همه کشــورها این جریان های 
رادیــکال وجود دارد». اما از دید ابطحی: «مشــکل کار آنجاســت که برخی 
نهادهای سیاســی به رغم روشــن بودن مســیر و تلاش بــرای تحقق منافع 
و امنیــت ملی و علی رغم سیاســت های کلان نظــام و مصوباتی که دارند، 
دلشــان از بابت برخــی انتقاد رادیکال های داخلی می لــرزد». لذا این فعال 
سیاسی یقین دارد: «مشکل کار ضعف مدیریتی است که راه را برای تندروها 

باز می کند».

ستاری از در دستور کار بودن رفع فیلترینگ گفت و مطهری از اکثریت بودن موافقان فیلترینگ:

رفع فیلترینگ؛ در دست اقدام!
گزارش

سیـاستسیـاست

شرق: وعــده رفع فیلترینگ همچنان روی زمین است و هر از چندگاهی خبری رسمی 
مبنی بر در دست بررسی بودن منتشر می شود. دیروز هم وزیر ارتباطات با بیان اینکه 
رفع فیلترینگ در دستور کار و اقدام دولت است، گفته: «نگاه ما در دولت چهاردهم، 
توســعه دیپلماســی فناوری اســت؛ به این معنا که بتوانیــم از ظرفیت جوان های 

توانمند و خلاق کشور برای توسعه خدمات به کشورهای مختلف استفاده کنیم».
هرچند رشــیدی کوچی، نماینده ســابق مجلس، ادعاهای وزیــر ارتباطات درباره 
شــرایط رفع فیلترینگ را بازی با کلمات ارزیابی می کنــد و می گوید «رفع فیلتر تنها 

با زدن یک دکمه اتفاق می افتد، پس نیازی به فراهم شدن زیرساخت ها نیست».
به هر حال هفته گذشــته بود که مســعود پزشــکیان گفــت: «در موضوع رفع 
فیلترینگ به نگاه مشــترک میان سران رســیده ایم»؛ جمله ای نویدبخش از مسعود 
پزشــکیان که نشــان از تحقق این وعده مهم رئیس جمهــور در آینده نه چندان دور 
مــی داد. هرچند زمان برای تحقق این وعده به ســرعت در حال گذر اســت و افکار 
عمومی خســته از محدودیت های اعمال شده در سه سال گذشته منتظر خبر خوش 

رفع فیلترینگ است.
در حالی که اینترنت و ســرعت آن نقش مهمــی در بهره مندی از فناوری های روز 
دنیا دارد و شــاهد توســعه آن در دنیا هســتیم، ما همچنان درگیــر محدودیت های 
اعمال شــده از سوی مسئولان دولت قبل هســتیم. هرچند دیروز ستاری گفته «نگاه 
ما در دولت چهاردهم در وزارت ارتباطات، توسعه دیپلماسی فناوری است. نگاه ما 
در وزارت مداخله ای نبوده، بلکه از جنس تســهیلگری و توسعه زیرساخت هاست». 
اما با ادامه فیلترینگ و حمایت کاسبان فیلترشکن فروش رسیدن به اینترنت با کیفیت 

همچنان یک آرزو است.
بــه گفته علی مطهری در گفت وگو با تابناک هم «بــا وجود فیلترینگ اکثر مردم 
به این شبکه ها دسترســی دارند و هزینه های زیادی برای خرید فیلترشکن پرداخت 
می کنند که معلوم نیست این پول ها به دست چه کسانی می رسد یا بخش اعظم این 
پول ها به خارج از کشور می رود، زیرا ســرویس دهندگان فیلترشکن ها سرویس های 

خود را از خارج از کشور دریافت می کنند».
ایــن نماینــده ادوار مجلس همچنین معتقد اســت «بنابرایــن فیلترینگ نه  تنها 
فایده ای ندارد، بلکه به کشــور ضرر می زند. امیدوارم کســانی که در شــورای عالی 
فضای مجازی هســتند، همکاری کنند و رفع فیلترینگ انجام شــود، چراکه بسیاری 
از ســایت هایی که در حالت عادی در دسترس نیســتند، با فیلترشکن باز می شوند و 
نوجوان ها و جوان ها می توانند به ســایت های مستهجن دسترسی پیدا کنند که برای 
اخلاق این قشر جوان و نوجوان مضر است. یعنی از هر جهت بررسی کنید، می بینید 

به ضرر کشور است و این وضعیت باید به پایان برسد».
بــا توجه نقد برخی از موافقــان ادامه فیلترینگ که نگــران محتواهای غیرمفید 
هســتند، به گفته علی مطهری «بعد از رفع فیلترینگ می توان ســازوکارهایی برای 
کنترل محتواهای مضر ایجاد کرد. بخش های اخلاقی آســیب زا در این شبکه ها باید 
محدود شــوند یا برای آنها مانع ایجاد کرد اما بخش هایی که مربوط به آزادی بیان، 
گفت وگوها و اظهار عقیده  هســتند، باید آزاد باشــد. اگر کسی دروغی را رواج دهد یا 
به کسی تهمت بزند و آن را منتشر کند، مانند همه کشورها می توان از طریق مراجع 
قضائی برخورد کرد. به هر حال اگر این کار زودتر انجام شود، به صلاح کشور است».  
همچنین در ســنجش میزان اختیار رئیس جمهور در شورای عالی فضای مجازی هم 

گفته است: «تلاش خود را می کنند، ولی در شورای  عالی فضای مجازی تعداد آرای 
دولت کم است و بیشتر اعضا مخالف رفع فیلترینگ هستند. البته ممکن است آقای 
پزشــکیان با اســتدلال های خود بتوانند مخالفان را قانع کنند. در هر حال باید تلاش 
کنند، به ویژه آنکه قول هایی هم در زمینه رفع فیلترینگ به مردم داده شــده که بهتر 

است به این وعده ها عمل کنند».
 در همین زمینه جلال رشــیدی کوچی هم معتقد اســت: «دربــاره اینکه اعضای 
کمیته رفع فیلترینگ شفاف نیستند، می توان این گونه گفت که این سیاست همیشگی 
آقایان بــوده، یکی به میخ و یکی به نعل می زنند، یعنــی می خواهند همه طرف را 

داشته باشند.
نکته دوم هم این اســت که یک سری جریان ها و اشــخاص با رفع فیلتر مخالف 
هســتند، کما اینکه در هفته گذشــته برخی ائمه جمعه در مراکز استان ها طی اقدام 
هماهنگ رفع فیلترینگ را برابر فســاد و فحشا و گسترش آن در جامعه دانستند. در 
این شــرایط قطعا آقایانی هم که در شــورای  عالی فضای مجازی هستند، حتی اگر 
موافق رفع فیلتر هم باشــند، ســعی می کنند به نحوی موضع گیری کنند که به نظر 
خودشان، نه سیخ بسوزد نه کباب. یعنی هم این طرف را داشته باشند هم آن طرف 
را. این رفتار درســت و دقیق نیست و همیشه این نبود شفافیت منجر به آسیب های 
خیلی جدی تر و مهم تری شده است. امیدوارم آقایان به این درک برسند که فیلترینگ 

منجر به آسیب واردشدن به جامعه شده، نه رفع فیلتر».
هرچند در ســوی دیگر ایــن ماجرا رســول جلیلی، عضو حقیقی شــورای  عالی 
فضای مجازی که از موافقان فیلترینگ اســت، در گفت وگویی با در نظر گرفتن نظرات 
موافقان ادامه فیلترینگ و نگرانی های شان اظهار کرد: «با توجه مباحث مطرح شده 
در جلسه شورای عالی فضای مجازی و طرحی که از طرف وزارت ارتباطات ارائه شد، 
به هیچ عنوان نظر دولت محترم بر بازگشایی بی قاعده سکوهای مسدودشده خارجی 
نیســت. به عبارت دیگر برخلاف آنچه برخی رســانه ها و جریانات ســعی در القای 
آن دارند، دولت بنا ندارد این ســکوها را بــدون توجه به حکمرانی قانونمند و بدون 
توجه به اقتدار ملی در مواجهه با بی قانونی احتمالی، بازگشایی کند». رسول جلیلی 
دربــاره طرح ارائه شــده به این شــورا، گفت: «در طرح دولــت مؤلفه های معقولی 

وجــود دارد که مبتنی بر عزت، مصلحت و حکمتی اســت که در سیاســت خارجی 
ما مطرح شــده اســت». جلیلی تأکید کرد: «اگر در قالب همیــن کارگروهی که پیرو 
دســتور رئیس جمهور تشکیل شده اســت، یک کار کارشناسی خوب با دغدغه مندان 
حوزه فضای مجازی و با ســلایق مختلف انجام شود و سناریوهای متفاوت پیش رو 
بررسی شود، می توانیم نتایج خوبی را برای جلسه بعدی شورای عالی فضای مجازی 

داشته باشیم».
ابوالحسن فیروزآبادی که تا سال ۱۴۰۱ بر مسند دبیری شورای عالی فضای مجازی 
تکیه زده بود، در گفت وگو با خبرآنلاین گفته است: «من فکر می کنم فیلترینگ کارکرد 
خودش را از دســت داده است، اینکه دوســتان درباره موضوعی که کارکرد خودش 
را از دســت داده، بحث می کنند، برای من تعجب آور اســت. الان به دلیل اســتفاده 
وســیعی که از فیلترشکن ها می شــود، میزان فعالیتی که ایرانیان و هم وطنان ما در 
سایت های فیلتر شده معروف و شبکه های اجتماعی فیلترشده معروف دارند، نشان 

می دهد فیلترینگ امری منتفی شده است».
  او  همچنین در دفاع از تلاش دولت چهاردهم گفته اســت: «دولت باید زودتر به 
رفــع فیلتر و از این قبیل موارد اقدام کند تا اگــر می خواهد موضعی را درباره برخی 
از پیام رســان ها، فیک نیوز و خبرهای جعلی که در این پیام رســان ها منتشر می شود، 
داشــته باشد، موضعی مشــخص باشــد. فیلتر کارایی خودش را از دست داده و به 
نظر می رسد ما برای مردم و کشــور هزینه های اضافی ایجاد کرده ایم. فیلترشکن ها 
به میزان زیادی برق مصرف می کنند و پولی که به آنها داده می شود، از کشور خارج 
می شود، زیرا مستلزم اجاره سیستم هایی در خارج از کشور هستند. هزینه های روانی 
نیز برای مردم در کسب و کار و محیط کار ایجاد می شود که بلاوجه هستند. امیدواریم 
به این مسئله توجه شود و این مانع خودساخته ظاهری که باعث شده مردم راحت 

از فضای مجازی استفاده نکنند، مرتفع شود».
 او همچنیــن توضیــح داده اســت «زمانی که برخی از ســایت ها و شــبکه های 
اجتماعی فیلتر شــدند، شــرط بر این بوده اســت که این ســایت ها در کشور ما دفتر 
نمایندگی داشته باشــند. اما به دلیل اینکه عمده این پیام رسان ها آمریکایی هستند، 
اگر این شرکت ها مایل باشند نماینده یا دفتری در کشور ما داشته باشند، با مشکلاتی 
مواجه هستند. معمولا این شرکت ها یا پیام رسان هایی که در کشورها نماینده یا دفتر 
دارند، به لحاظ اقتصادی در آن کشــورها فعالیت دارند و منتفع اقتصادی هســتند. 
با توجه به این مســئله، این شرکت ها در کشــور ما به دلیل تحریم ها امکان فعالیت 
ندارند. بــه نظر می آید همان طورکــه در تحریم ها برخــی تصمیم گیری ها را انجام 
می دهیم که به دلیل تحریم ها از لحاظ اقتصادی یا سیاسی بهتر است، در این حوزه 
هم اگر اشــکالی وجود دارد، با اغماض برخورد کرده و در مواقعی که نیاز اســت، از 

سلاح فیلترینگ استفاده شود».
 اینکــه موافقــان و  مخالفــان تصمیم گیری درباره رفــع فیلترینــگ در برابر هم 
صف آرایی کرده اند، قابل چشم پوشــی نیســت و حتی اینکه تعداد مخالفان بیشــتر 
اســت یا حداقل صدای بلندتری به ســبب تریبون های متعــدد در اختیار دارند هم 
یک واقعیت در تصمیم ســازی در این روند اســت، بنابراین اگر مسعود پزشکیان در 
آینده نزدیک موفق به رفع فیلترینگ شــود، توانســته اقدامی بزرگ در ابتدای دولت 
چهاردهــم انجام دهد و بخــش مهمی از اعتماد سلب شــده از جامعه را این گونه 

ترمیم کند.

معاهده صلح لاریجانی

ادامـه از 
صفحه
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